
??? Kroniek De Onderwijsresearchdagen1996 in Tilburg, 4-6 juni 1996 Inleiding (J.N. Streumer, TO, Universiteit Twente, Ensche-de) Van 4 tot en met 6 juni vonden aan de Katho-lieke Universiteit Brabant (KUB) te Tilburgonder auspici??n van de Vereniging voorOnderwijsresearch (VOR) voor de drie??ntwin-tigste keer de Onderwijsresearchdagen (ORD)plaats. De organisatie was in handen van desectie Onderwijs- en Opleidingspsychologievan de vakgroep Psychologie van de KUB. Deorganisatiecommissie stond onder voorzitter-schap van prof. Lodewijks. Afgaande op de deelnemerslijst kan het aan-tal inschrijvingen worden bepaald op 461. Mijn persoonlijke indruk, dat er dit jaarminder deelnemers waren dan voorgaandejaren, werd geloochenstraft door de aantalleninschrijvingen die ik vond in vorige versies(1994 en 1995) van de ORD-Kroniek in Peda-gogische Studi??n. Kennelijk is het aantal deel-nemers al jaren stabiel, hetgeen een verdienstekan worden genoemd van de organisatoren.

Zijslagen er steeds weer in een aantrekkelijk pro-gramma samen te stellen en trotseren de enor-me concurrentiestrijd die de afgelopen jaren isontstaan in het steeds verder uitdijende 'confe-rentiecircus'. De presentaties (paperlezingen, symposia,postersessies, plenaire lezingen, forumdiscus-sies) waren gegroepeerd in een negental the-ma's, die in deze kroniek alle zullen wordenbesproken, te weten: curriculum, onderwijs ensamenleving, methodologie en evaluatie, lera-renopleiding en leraarsgedrag, beroeps- enbedrijfsopleidingen,<â–  hoger onderwijs en vol-wasseneneducatie, beleid en organisatie vanonderwijs, leren en instructie en tenslottekrachtige leeromgevingen. De eerste achtgenoemde thema's sluiten aan bij de divisie-structuur van de VOR; het laatste thema werddoor de KUB zelf gekozen. De motivering voordit extra thema werd door Lodewijks als volgtgegeven: "We hebben voor dit centrale themagekozen, omdat wij er via ons werk in toene-mende mate van overtuigd raken, dat we

aaneen fundamentele heroverweging toe zijn tenaanzien van de wijze waarop wij gewend zijnom scholen en scholing in te richten. De"gewone school" slaagt er - ondanks allegoede bedoelingen en inzet - nauwelijks nog inom leerlingen tot het hoogwaardige leren tebrengen waar het eigenlijk om zou moetengaan" (Programmaboek ORD 1996, p. 2). 46 PEDAGOGISCHESTUDI?‹N 1997 (74) 46-63 Zou prof. De Klerk een soortgelijke gedach-tengang hebben gehad toen hij in zijn ope-ningstoespraak op dinsdagavond de knuppel inhet hoenderhok gooide met de mededeling datde onderwijskunde in Nederland, wat hembetreft, zijn langste tijd wel had gehad. Overfundamentele heroverweging gesproken! Vol-gens De Klerk zullen de kracht en overlevings-kansen van de interdisciplinaire onderwijskun-de afhangen van de mate waarin individuelewetenschappers excelleren in ?Š?Šn van de basis-disciplines van de onderwijskunde. De onder-wijskunde moet het dus hebben van mono-disciplinaire

geori??nteerde wetenschappers!Ook heeft De Klerk ernstige twijfels over dekwaliteit van onderwijskundig onderzoek.Onderwijskundigen mogen blij zijn dat hunonderzoek niet is beoordeeld met criteria diezijn toegepast bij de onderzoeksvisitatie psy-chologie, aldus De Klerk. Daarmee suggere-rend dat er dan niet veel heel was gebleven vanhet onderwijskundig onderzoek! Heeft deonderzoeksvisitatiecommissie zijn werk dustoch niet goed gedaan? Inmiddels is op de redevan De Klerk gereageerd in het Tijdschrift voorOnderwijsresearch door Creemers, Lagerweijen Verloop, respectievelijk directeur ICO,voorzitter Kamer Onderwijskunde VSNU envoorzitter VOR (Creemers, Lagerweij & Ver-loop, 1996). Op de woensdagmorgen werd gestart meteen plenaire lezing van-prof. Boekaerts: "Deschool van de toekomst, of de toekomst van deschool". In haar lezing deed Boekaerts verslagvan een project dat zij uitvoert in het secundairberoepsonderwijs. Het gaat daarbij om eengrootschalig innovatieproject,

waarin wordtgeprobeerd het 'studiehuisconcept' te imple-menteren in vier regionale opleidingscentra.Centraal in dit project staat de gedragsverande-



??? ring van Studenten, docenten en de schoollei-ding. Het project wordt geflankeerd door eenaantal onderzoeken, gericht op onder andere deleerresultaten van de studenten, de ontwikke-ling van 'algemene' cognitieve, metacognitie-ve en regulatievaardigheden, de beoogdegedragverandering bij de doelgroepen en erva-ringen die worden opgedaan met een zoge-naamd interactief leergroepensysteem. Donderdagmorgen was het de beurt aanprof. Simons om een plenaire lezing te houden.In zijn lezing, met dezelfde titel als die vanBoekaerts, ging Simons in op een groot aantaltrends die op dit moment of in de naaste toe-komst hun invloed (zullen) uitoefenen op leer-processen in scholen. Daarnaast schetste hij hetgewenste verloop van die leerprocessen: vanzelfstandig (samen)werken (fase 1), via zelf-standig leren (fase 2) naar zelfverantwoordelijkleren (fase 3). Ligt in de eerste fase nog denadruk op het uitvoeren van opdrachten doorleerlingen/studenten en het geven van feedbackdaarop door de docent, in de

tweede fase staathet 'leren leren' centraal. In de derde fasewordt een begin gemaakt met 'levenslangleren'. Deze leerprocessen kunnen alleen wor-den gerealiseerd als de school werkt vanuit hetparadigma van de lerende organisatie. Interes-sante onderzoeksthema's die zijn verbondenmet voornoemd 'procesgericht onderwijs' zijnvolgens Simons onder andere: de ontwikkelingvan leerstijlinstrumenten, de ontwikkeling vandiscipline-specifieke en cluster-specifiekevaardigheden, het ontwerpen van procesgerich-te instructie, zelfregulatie, leerprocessen van docenten. In deze kroniek zijn de indrukken van eenaantal ORD-gangers gegroepeerd en beschre-ven rond de eerder genoemde negen thema's.Uiteraard geven de verslagen geen volledig enobjectief beeld van datgene wat in de thema'saan de orde is gesteld. De persoonlijke belang-stelling van de auteurs is richtinggevendgeweest bij de selectie en beoordeling van deonderwerpen. Curriculum (N. Nieveen, TO, Universiteit Twente, Enschede) E>e organisatie

van het thema "Curriculum"had dit jaar de presentaties en symposia onder-gebracht in vier subthema's: (a) aspecten van leerplanontwikkeling; (b) ontwikkelingsonder-zoek op het curriculumdomein en in vakdidac-tiek; (c) aspecten van evaluatie en aansluitingtussen onderwijs en bedrijfsleven; en (d) inter-nationaal vergelijkend onderzoek op het gebiedvan wiskunde- en science-onderwijs. In dezeterugblik zal ingegaan worden op (onderdelenvan) de eerste twee subthema's. Binnen het eerste subthema stonden strategie??ncentraal die een bijdrage zouden kunnen leve-ren aan het systematiseren en rationaliserenvan activiteiten binnen het leerplanontwikkel-proces. Boersma (SLO) presenteerde in ditkader een procedure (gebaseerd op idee??n vanImelman) die tot meer rationaliteit zou moetenleiden bij de selectie van leerstof. Opvallend bijdeze procedure is de centrale rol van criteriadie 'cultuurkenners', 'kindkenners' en 'leer-krachtkenners' hanteren bij het bepalen van derelevantie en geschiktheid van leerstofmhou-

den. De groep cultuurkenners kan daarbijbestaan uit ?Š?Šn of meerdere journalisten, verte-genwoordigers van kerkgenootschappen, poli-tici, filosofen en vakbondsmedewerkers. Degroep kindkenners kan bestaan uit ontwikke-lings- en leerpsychologen, pedagogen, school-directeuren, leerkrachten en deelnemers inouderraden. Bij de groep leerkrachtkenners kangedacht worden aan schoolbegeleiders, PABO-docenten en medewerkers van landelijke peda-gogische centra. Het betrekken van deze ken-ners bij leerstofselectie contrasteert met depraktijk in Nederland die laat zien dat vooraldeskundigen (ontwikkelaars, opleiders enonderzoekers), overheid (als opdrachtgever) endienstverleners (leraren en hun begeleiders)betrokken zijn bij de onderhandelingen over deontwikkeling van kerndoelen en examenpro-gramma's. Om voor een betere verankering tezorgen van leerstofkeuzen in de samenleving,werd de voornoemde procedure toegepast bin-nen het SLO-project "Aardrijkskunde in dePABO". Een interessante

uitkomst was dat deredeneringen en de daaraan ontleende criteriain eerste instantie nauwelijks vakspecifiek ble-ken te zijn. Hoewel het hier om een onderzoek tLtcoeiscneging van beperkte omvang, wordt voorgesteld studunom de reikwijdte van de criteria uit te breidennaar de overige zaakvakken. Overigens dienthierbij wel opgemerkt te worden dat met dezeprocedure geen antwoord wordt gegeven op het



??? lastige probleem van de prioriteitsvraag (welkeleerstof voldoet het meest aan de criteria). Krabbe (UT) ging in haar bijdrage in op demogelijkheden tot standaardisatie van leerplan-ontwikkelactiviteiten van de afdeling beroeps-onderwijs en volwasseneneducatie (BVE) vande SLO. Bij deze afdeling zijn voornamelijkprofessionele ontwikkelaars werkzaam, die opbasis van relatief unieke en persoonsgebondenkennis en ervaringen en met een grote mate aanvrijheid hun taken uitvoeren. Hoewel het ont-wikkelen van standaarden voor professionalsin bepaalde opzichten een hachelijke zaak lijktte zijn, probeerde Krabbe aannemelijk temaken dat standaarden zowel professionals alsde organisatie van een gelegenheid voorzienom professionele kennis te optimaliseren en tedelen met anderen. Uit eerste deelonderzoekenblijkt dat er binnen de afdeling BVE een zeke-re bereidwilligheid is voor standaardisatie. Hetis daarbij echter essentieel dat gestandaardi-seerde methoden en instrumenten

aansluitenbij de werkwijzen van professionele ontwikke-laars. Het tweede subthema "Ontwikkelingson-derzoek op het curriculumdomein en in vakdi-dactiek" had de vorm van twee opeenvolgendesymposia. De mogelijkheid om twee keeranderhalf uur aan ?Š?Šn onderwerp te kunnenbesteden, kwam de discussie zeker ten goede.In tegenstelling tot ander onderwijskundigonderzoek, dat veelal een beschrijvend of ver-klarend karakter heeft, start ontwikkelingson-derzoek met een vraag die afgeleid is van eenpraktisch onderwijskundig probleem. Dit kun-nen onder andere curriculaire problemen (bij-voorbeeld: 'Hoe kan in een nascholingscursusde implementatie van een constructivistischebenadering van natuuronderwijs gestimuleerdworden?') of didactische problemen zijn (bij-voorbeeld: 'Hoe kan ervoor gezorgd wordendat leerlingen bepaalde natuurkundige princi-pes, waar ze moeite mee hebben, beter leren?').Beide invullingen van ontwikkelingsonderzoekkregen een plaats binnen de afzonderlijke

sym-posia. 'pcDAooc?Šs^c eerste symposium, getiteld "Ontwikke-sTuoiiN lingsonderzoek op het curriculumdomein",werd verzorgd door Van den Akker, Van denBerg, Nieveen en Roes (allen UT). In een inlei-dende presentatie vond een ori??ntatie plaats opde kenmerken van ontwikkelingsonderzoek. Met deze onderzoeksmethode wordt een meer-voudige wetenschappelijk opbrengst nage-streefd: â€? een kwalitatief hoogwaardig prototype vaneen curriculair product, waarvan empirischis aangetoond dat succesvolle implementa-tie mogelijk is; â€? ontwerpmethodologische kennis (technolo-gie) over het ontwerpen, evalueren enimplementeren van dergelijke producten inde vorm van 'handelingsondersteuning'(bijvoorbeeld heuristieken en instrumenten)voor andere ontwerpers. Binnen ontwikkelingsonderzoek vindt eencombinatie plaats van ontwikkelactiviteiten(om tot een hoogwaardig prototype te komen)en onderzoeksactiviteiten (om de kwaliteit vanhet product en de gevolgde ontwerpmethodolo-

gie te bepalen). Aan de hand van drie lopendeonderzoeksprojecten werd ge??llustreerd hoeontwikkelingsonderzoek binnen het curricu-lum-domein een concrete invulling kan krij-gen. Het tweede symposium "Ontwikkelingson-derzoek in de praktijk van vakdidactisch onder-zoek en leerplanning" werd verzorgd doorLijnse (UU), Boersma (SLO) en Alblas(LUW). Dit onderzoek vertoont op veel puntenovereenkomsten met het type ontwikkelings-onderzoek dat in het voorafgaande symposiumwerd gepresenteerd. Beide vormen van ontwik-kelingsonderzoek kunnen elkaar aanvullen.Interessant was de discussie die ontstond rond-om de generalisatiewaarde van dergelijkonderzoek. In dat opzicht werd aangegeven datuitspraken over generalisatie naar andere con-texten in eerste instantie maar in beperkte matemogelijk zullen zijn. Over het algemeen wordtniet gestreefd naar 'statistische', maar naar'analystische' generalisatie. Hierbij bepalenlezers van de onderzoeksrapportage via analo-gie-redeneringen

op welke wijze de gerappor-teerde bevindingen van toepassing zijn voorhun context. In het veri??ngde hiervan heeft deonderzoeker als taak een zo goed mogelijkeexplicitering en theoretische verankering tegeven van gehanteerde ontwerpprincipes eneen zorgvuldige beschrijving te geven van deimplementatie-context (ecologische validiteit).Naast analystische generalisatie zal een ont-wikkelingsonderzoeker ook dienen te strevennaar theoretische generalisatie.



??? Over het geheel genomen kan gesteld wor-den dat criteria waaraan ontwikkelingsonder-zoek dient te voldoen nader ge??xpUciteerdmoeten worden, zodat de discussie niet ver-zandt in de vraag of dergelijk onderzoek rele-vant is voor de onderwijspraktijk, maar leidt toteen constructieve bijdrage aan de optimalisatievan methoden voor ontwikkelingsonderzoek. Onderwijs & Samenleving (A. Booms, SCO-KohnstammAmsterdam) Instituut, UvA, "Onderwijs & Samenleving" als jaarlijksterugkerend thema voor de ORD was dit jaarvertegenwoordigd door drie papersessies entwee symposia. Uitval, zittenblijven, aansluitenop de arbeidsmarkt, allochtonisering van hetspeciaal onderwijs en de structurele trekkenvan de ongelijke kansen voor leerlingen uitverschillende sociale milieus waren de onder-werpen, die binnen de verschillende subthe-ma's werden behandeld. Het symposium over voortijdig schoolverlatenWas wat mij betreft het meest interessant. Metname de manier waarop De Vries, die de eigen-lijke

discussiant verving, de verschillende pre-sentaties 'samenpakte'. Hij gaf precies aanWaar de blikrichting naar toe moet en wat ookdit keer weer uit het gepresenteerde onderzoekis gebleken: zonder diploma's kun je ookleven. 90% van de voortijdige schoolveriatersdoet daarna weer cursussen of betaalde arbeid.Cognitieve belemmeringen van leerlingen zijnzelden de oorzaak van uitval. Volgens De Vriesgaat het bij uitval om een maatschappelijkge??ndiceerd motivatieprobleem door de onge-hoorde verlenging en veralgemenisering vanhet onderwijs. De nadruk op het onderwijs alsoplossing voor het werkloosheidsprobleemgetuigt van na??viteit, omdat al lang is geblekenuit onderzoek in andere landen dat diploma-hezit of startkwalificatie geen structureleoplossing biedt voor werkloosheid in rijke lan-den. Hij vroeg zich dan ook af of je met ditsoort beleid niet onbedoeld de problemen ver-oorzaakt: Wat heeft het voor zin om aan eenstartkwalificatie vast te houden voor iedereen,terwijl er gewoon geen werk is voor

iedereen. De Vries had, vanwege het ingenomen per-spectief, dan ook geen goed woord over voor Van Tilborg (UU) die de school nog eens ver-antwoordelijk wilde stellen voor de uitvalpro-blematiek van leerlingen. Zij wees op de ver-antwoordelijkheden van de school en demogelijkheden die er binnen de school nog lig-gen om de uitval tegen te gaan. De Vries wildeniets weten van deze 'blaming the school', datwas al te lang zo gedaan en de rek is er wel zo'nbeetje uit. Eimers (KUN) presenteerde in het kadervan dit symposium een evaluatie van projectenvoor voortijdig schoolverlaters. Hij gaf inder-daad het relatief grote succes aan van het toe-leiden van schoolverlaters naar werk. De Witen Dekkers (KUN) gaven aan dat het cre??renvan alternatieve opleidingstrajecten of aanbie-den van opleidingskredieten met name voorschoolverlaters met een diploma (maar geenstartkwalificatie) weinig soelaas zal bieden.Het merendeel van de dropouts is zeer gemoti-veerd....voor werk. Vlug (EUR) wees tijdens dit

symposium ineen verslag van haar onderzoek naar schooluit-val in het VSO-MLK wel op een heel belang-rijke uitzondering en tevens een verontrustendproces, namelijk op de allochtonisering van hetspeciaal onderwijs en de toename van de uit-stroom bij dit schooltype. De Vries deelde deongerustheid van Vlug, omdat de leerlingenwaar dit onderzoek zich op betrok ook op denduur niet aan het werk komen, zeker nu deplaatsen waar ze normaal gesproken aan hetwerk zouden kunnen komen - sociale werk-plaatsen - commercieel moeten gaan draaien.Deze omkering van de basisprincipes, waar-mee het idee van de sociale werkplaats destijdsis ge??ntroduceerd, zorgt er voor dat alleen debeste kinderen van het VSO/MLK hierin nogaan het werk kunnen komen: een heel verve-lend effect. In de papersessie over onderwijs en arbeids-marktpositie behandelde Van Batenburg(RUG) zijn onderzoek naar het succes vanMBO-leerlingen op school en in hun vervolg-loopbaan. Leerlingen van het MBO warengedurende

hun schoolperiode en anderhalf jaarna verlaten van de school gevolgd, met debedoeling om inzicht te krijgen in het externe studunrendement van het MBO. Extern rendement isgeoperationaliseerd als de waarde van de oplei-ding voor de arbeidsmarkt van leerlingenafkomstig van deze opleiding. Het paper richt-



??? te zich op de vraag "Waar zijn leerlingen eenjaar na het al dan niet gediplomeerd verlatenvan de opleiding?" Schoolverlaters in het eer-ste leerjaar bleken in meer dan de helft van degevallen een andere dagopleiding te zijn gaanvolgen. Opvallend detail in de gegevens vanVan Batenburg was dat jongeren die in hetderde jaar uitvielen, na een jaar vaker werkhadden gevonden dan leerlingen die vertraagdhun diploma haalden. Dit zou te maken kunnenhebben met het sterke effect van leeftijd en de(in verhouding) zwakke relatie tussen het heb-ben van een diploma en het niveau van werkenen het salaris dat men verdient. De behoeftevan werkgevers aan jeugdige (goedkope)arbeidskrachten leek de discussianten de meestwaarschijnlijke reden. De donderdagochtend ging het binnen hetthema "Onderwijs & Samenleving" over deomvang en de effecten van het zittenblijven inhet basis en voortgezet onderwijs in Nederlanden Vlaanderen. Prestaties, sekse en land van herkomst vande leerling

bleken (niet verrassend) de bestevoorspellers van het zittenblijven. Van de Werf(RUG) onderscheidde naast zittenblijvers ookvertraagde leerlingen (leerlingen die ?Š?Šn ofmeerjaren onder de reguliere leeftijd van hunklas zitten). Het bleek dat vertraagde leerlingenminder leerwinst over de jaren heen halen endat vertraging een negatief effect had opschoolbeleving. Belangrijk resultaat van het onderzoek vanReezigt (RUG) was dat het effect dat de schoolwil bereiken met zittenblijven niet wordtbereikt, omdat de prestaties weliswaar ietsomhoog gaan, maar de schoolbeleving minderpositief wordt. Grote verschillen zijn er tussende manieren waarop de beoordeling plaatsvindten de procedures die de schoolgidsen beschrij-ven omtrent de regels van het zittenblijven. Erwas enig kwalitatief onderzoek gedaan naar deredenen voor het zittenblijven volgens oudersen leerlingen. Het bleek dat de meeste leerlin-gen de oorzaak van de problemen bij zichzelfleggen. Ouders geven aan dat problemen

thuisPCDAcociscHE ^^^ oorzaak waren van het zittenblijvenSTUDI?‹N van hun kind. Van Damme (KUL), de enige Vlaamse bij-drage in deze, had de luxe van de beschikkingover een databestand met gegevens over hetzittenblijven van de hele populatie leerlingen in 50 het schooljaar '93-'94. In absolute percentageswas het aantal zittenblijvers 7,15% in dat jaar.Het bleek dat jongens eerder blijven zitten enmeisjes vaker over gaan op voorwaarde dat zebepaalde vakken niet zullen doen in het vol-gende jaar. Van Damme vond een positiefeffect van zittenblijven voor erg zwakke leer-lingen en een negatief effect voor hen die zichal dicht bij de normaal presterende groepbevonden. Van Damme vond een positieveschoolbeleving bij Vlaamse zittenblijvers integenstelling tot de negatieve schoolbelevingvan Nederlandse zittenblijvers. Dit verschil isheel waarschijnlijk te verklaren door de wijzevan vergelijken (vergelijk je iemands school-beleving met de eigen schoolbeleving van hetjaar daarvoor, zoals in

Vlaanderen was gedaanof ten opzichte van andere klasgenoten die nietzijn blijven zitten?). Inhoudelijk was het eerste gedeelte van hetlaatste symposium: "Het cohort onderzoek inhet primair onderwijs (PRIMA)", vooralgericht op de leerlingen in het speciaal onder-wijs ten opzichte van het basisonderwijs. InPRIMA zijn voor het eerst op landelijke schaalgegevens bekend over leerlingen, leerkrachtenen directies van scholen voor speciaal onder-wijs die vergelijkbaar zijn met soortgelijkegegevens die in het basisonderwijs zijn verza-meld. Peetsma en Roeleveld (UvA) onderzoch-ten (onder andere) de psycho-sociale factoren -zoals schoolwelbevingen, sociaal gedrag,werkhouding etc - bij leerlingen uit het speci-aal onderwijs in vergelijking met leerlingen uithet basisonderwijs. Een opvallend gegevenwas dat kinderen op het MLK een hoger cogni-tief zelfbeeld hebben dan kinderen op het LOMen in het basisonderwijs. Voor de oorzaak vandit verschil werd verwezen naar de leerkracht/leerling interactie

die Peetsma omschreef alseen effect van de 'debilisering' dat optreedt bijeen overdreven positieve feedback door deleraar. Ook werd er verwezen naar de groep diede leerling als referentiekader neemt: bij MLK-kinderen zijn dat de andere geringe presteer-ders, terwijl LOM-schoolkinderen zich eerdervergelijken met 'gewone' basisschool-kinde-ren. Het paper van Van Langen en Jungbluth(KUN) ging over de vraag wat leerkrachtendoet besluiten om een leerling als hulpbehoe-vend (risico-leerling) te betitelen? Erg duide-



??? lijk werd uiteengezet hoe contextgevoelig hetbegrip probleemleerling eigenlijk is door derelatering aan de sociaal etnische achtergrondvan de leerling. Het blijkt dat kansrijke leerlin-gen die relatief tot de laagst presterenden bijtaal behoren, in absolute termen veel beter sco-ren dan kansarme leeriingen die in hun klas totde zwaksten behoren. Vrijwel hetzelfde effect,zij het iets zwakker treedt op bij rekenen. Opschoolniveau keren beide effecten terug, in diezin dat op scholen met veel kansarme leerlin-gen de relatief laagst presterende leeriingenabsoluut gezien duidelijk zwakker presterendan de relatief zwakst scorende leerlingen opscholen met overwegende kansrijke leerlingen.Behalve naar de taal en rekenscores om risico-leerlingen op te sporen, is er ook gekeken naarde leerlingen die door hun groepsleerkrachtengetypeerd werden als risicoleeriing op basisvan werkhouding, zelfvertrouwen van de leer-ling en de inschatting van het thuisklimaat doorde leerkracht. Dan lijkt het er op dat kansarmeleeriingen

minder kans maken om bij gelijkeprestatie-scores herkend te worden als poten-ti??le risicoleerlingen. Ingewikkeld is ook datniet-cognitieve beoordelingen die duidelijkgerelateerd zijn aan kansarme groepen (arbei-derskinderen) een belangrijke rol spelen in deperceptie van leerkrachten ten aanzien van hunleerkrachten. Het is nog niet helemaal duidelijkWat de onbedoelde gevolgen hier weer van zijn,niaar het lijkt erop dat de bestempeling tot risi-coleerling een sociaal privilege kan zijn. De onderzoeken op het terrein van PRIMAhebben in het tweede deel van dit symposiumte maken met een structureel onderscheid tus-sen kansarme en kansrijke kinderen. Een van de meest zorgwekkende conclusies,die getrokken kon worden uit het tweede paperdat Jungbluth presenteerde op dit symposium wat ook de aandacht van de pers trok door-dat de term standenonderwijs weer eens uit dekast was gehaald was dat kansrijke leeriingenÂŽP een school met veel kansarme leeriingenduidelijk slechter scoren op taal en

rekentoet-sen dan kansrijke kinderen op een school metveel andere kansrijke kinderen. Bovendien waszeer opvallend dat Turkse en Marokkaanse kin-deren het nauwelijks beter doen als het gaat omtaal en rekentoetsen op een kansrijke school. Dat zijn natuurlijk moeilijk te verteren resulta- ten. Zeker als er geen aandacht wordt gegevenaan de mogelijkheden van eventuele positieveeffecten van de mengeling van kansarme enkansrijke kinderen op scholen. Je zou hierbijkunnen denken aan sociale vaardigheden enbewustwordingsprocessen. Ledoux en Overmaat (UvA) hadden onder-zoek gedaan naar de verschillen in kwaliteits-voorwaarden en kwaliteitszorg tussen scholenmet meer en minder kansrijke leerlingen. In ditopzicht lijken scholen met veel kansarme kin-deren zich eerder positief dan negatief teonderscheiden van scholen met veel kansrijkekinderen (hierbij is niet het directe handelenvan de docent in de analyse betrokken). Scho-len met meer kansarme kinderen richten zichvaker op niveaubewaking,

planmatig handelenen evalueren. Leerkrachten van elitescholenhebben echter (uiteraard) weer meer vertrou-wen in hun eigen kunnen en dat van de leerlin-gen. Dit laatste doet - ondanks het op zich posi-tieve resultaat op het terrein van kwaliteitszorgen voorwaarden - toch ongewild denken aan destructurele trekken van kansenongelijkheid ende mate waarin die trekken in de praktijk vanhet onderwijs zijn ingebed. Lerarenopleiding & Leraarsgedrag(A. Zanting, ICLON, RUL, Leiden) Tijdens de ORD'96 concentreerden de bijdra-gen binnen het thema "Lerarenopleiding &Leraarsgedrag" zich, wat betreft nieuwe ont-wikkelingen, op een tweetal gebieden. In deeerste plaats had een groot deel van de papersbetrekking op de professionele ontwikkelingvan leraren. In de tweede plaats was er ruimeaandacht voor de veranderende rol van lerarenonder invloed van het streven naar zelfstandigleren van leerlingen. De onderstaande impres-sie beperkt zich tot de presentaties die betrek-king hadden op de twee genoemde

domeinen. In het eerste subthema, "Professionaliseringvan Leraren", kwam een breed scala van onder-ling gerelateerde onderwerpen aan de orde,namelijk de opleiding, nascholing en beoorde-ling van leraren. Huberman startte met een pre-sentatie over netwerken van docenten. Doordiverse ontwikkelingen binnen het onderwijs,zoals de grotere autonomie van scholen en lera-ren, de toenemende aandacht voor het beoorde-len van leraren en de nadruk op collegialiteit en



??? samenwerking, is er bij docenten behoefte ont-staan om te overleggen en ervaringen uit tewisselen. In de presentatie werd duidelijk datdocent-netwerken hiervoor mogelijkheden bie-den en tegelijkertijd een remedie vormen voorde gebruikelijke knelpunten bij het invoerenvan onderwijsvernieuwingen. Binnen netwer-ken zijn docenten namelijk collectief betrok-ken. Bovendien zijn netwerken ingebed in deschoolcontext. Hoe kan nu aan deze netwerkenvorm worden gegeven? Huberman baseerdezijn cra//-model op de wijze waarop ervarenleraren te werk gaan bij het oplossen van pro-blemen. Belangrijke elementen in dit netwerk-model zijn discussi??ren, experimenteren en hetdelen van ervaringen. Het onderzoek van Galesloot (UU) naar net-werken van scholen in het kader van de Twee-de Fase sloot uitstekend aan op Huberman.Galesloot vatte netwerken op als een mogelijk-heid voor voortdurende nascholing van docen-ten. Een belangrijke voorwaarde om dit te doenslagen is volgens hem

collegiaal of horizontaalleren, waarbij docenten op grond van hunexpertise zelf inhoud geven aan netwerk-bij-eenkomsten. Een interessante parallel met de netwerkenwerd zichtbaar in de eigentijdse wijze waaropintervisie binnen de lerarenopleiding gestaltehad gekregen in een onderzoek dat gepresen-teerd werd door Admiraal en Lockhorst (UU).Zij onderzochten welke bijdrage een discussie-lijst voor docenten-in-opleiding, toegankelijkvia e-mail, kon leveren aan de ontwikkelingvan reflectievaardigheden van docenten-in-opleiding. De zo ontstane discussiegroep,waarbij docenten-in-opleiding hun stage-erva-ringen beschreven en op elkaar reageerden,vertoonde door onderlinge discussie en uitwis-seling van ervaringen verrassende overeen-komsten met de eerder beschreven netwerken.Het onderzoek dat zich weliswaar nog in eenbeginstadium bevindt, lijkt zowel vanuit hetoogpunt van onderzoek als opleiding veelbelo-vend. Een belangrijk aandachtspunt bij ditonderzoek is de verdere

ontwikkeling van eenfEDAcociscHc i^strument om reflectievaardigheden te metenSTUDI?‹N en hieraan een waardering toe te kennen. Binnen het symposium "Beoordeling vanleraren" werd verder ingegaan op ?Š?Šn van deontwikkelingen die door Huberman wasgenoemd. Door de instroom van leraren die 52 geen reguliere lerarenopleiding hebben ge-volgd, bestaat er een groeiende belangstellingvoor het beoordelen van leraren en de ontwik-keling van een hiervoor benodigde beoorde-lingssystematiek. In het symposium werd hetbeoordelen van leraren tevens opgevat als eenmiddel tot professionele groei, omdat beoorde-ling leraren een concreet beeld oplevert vanhun eigen functioneren. Beijaard (RUL) benadrukte dat de ontwik-keling van een beoordelingsstelsel niet los kanworden gezien van het onderzoek naar prak-tijkkennis van docenten. Door deze praktijk-kennis te betrekken bij de beoordeling vandocenten wordt de professionaliteit van docen-ten erkend. Bovendien doet onderzoek

naarpraktijkkennis recht aan de complexiteit vanhet onderwijzen. Verder pleitte Beijaard voorauthentieke beoordelingsmethoden en hetgebruik van meerdere, met elkaar samenhan-gende instrumenten. Dit laatste punt bleef niet beperkt tot woor-den, maar was toegepast in het onderzoek vanKlarus (CIBB), gericht op de ontwikkeling vaneen beoordelingsstelsel voor leraren binnen hetSecundair Beroepsonderwijs, en in het onder-zoek van Uhlenbeck (RUL) betreffende de ont-wikkeling van een voorbeeld-instrumentariumom de bekwaamheden van beginnende docen-ten Engels vast te stellen. In het laatst genoem-de onderzoek werd, naast theorie??n over lerenen onderwijzen en onderzoek naar de verwer-ving van een vreemde taal, expliciet de prak-tijkkennis van ervaren docenten betrokken.Van Tartwijk (UU) noemde, bij het gebruikvan porfolio's binnen de lerarenopleiding,naast beoordelings- ook nadrukkelijk begelei-dingsdoelen. De discussie die op de bijdragenvolgde, richtte zich voornamelijk

op de wezen-lijke vraag of beoordeling van leraren legitiemis en of dit een taak van onderwijskundigen is.Duidelijk bleek dat een discussie hierover nogniet afgesloten was voor de deelnemers. Helaasbleef er daardoor ook natiwelijks tijd over omdieper in te gaan op de in ontwikkeling zijndebeoordelingsinstrumenten. In het symposium over activerende instruc-tie en de papersessie "De docent en de zelfstan-dig lerende leerling" stond het tweede subthe-ma, de nieuwe invulling van de docentrol bijzelfstandig leren, centraal. De in de papersessiegepresenteerde onderzoeken van Rademaker



??? (CIBB), binnen de context van het beroepson-derwijs, en van Stallen en Lunenberg (VU),binnen de context van de basiseducatie, bouw-den voort op het leerstijlen-onderzoek van Ver-munt. Een sterk punt in deze onderzoeken wasde vertaling van leer- naar doceerstijlen. Het isnamelijk nog niet duidelijk welke opvattingenen feitelijke activiteiten van leraren het zelf-standig leren van leerlingen kunnen bevorde-ren. De instrumenten die in beide onderzoekengehanteerd werden, bevinden zich weliswaarnog in een stadium van verdere ontwikkeling,maar bieden zeker perspectieven om de doceer-stijl voor procesgerichte instructie te concreti-seren. Een interessant resultaat uit het ontwikke-lingsonderzoek van Stallen en Lunenberg wasdat docenten hun doceerstijl afstemmen op deverwachtingen van cursisten. Hierdoor kunnendocenten, die procesgerichte instructie nastre-ven, terugvallen op een substituerende rol wan-neer cursisten een centrale rol van hen ver-wachten in het leerproces. Geconcludeerd

kanWorden dat niet alleen de intenties van docen-ten, maar ook de verwachtingen van lerendeneen doorslaggevende rol spelen bij het al danniet slagen van onderwijsvernieuwingen. In de discussie van de papersessie werd metrecht gewaarschuwd voor het gebruik van hetconcept 'zelfstandig leren' als containerbegripin zowel het onderzoek als het onderwijs. ZoWorden de termen 'zelfstandig leren' en 'actiefleren' veelal onterecht als equivalent gebruikt.Wordt 'zelfstandig leren' verward met zelfstan-dig werken en mag ook de interpretatie vanzelfstandig leren' door docenten zelf niet overhet hoofd worden gezien. De actieve rol van de lerende werd tijdensdeze ORD sterk benadrukt. Eigenaardig is wel'lat het aanbod van de ORD bijna geheelbestond uit frontale papersessies en symposiabaarbij, met uitzondering van de discussies.Weinig beroep gedaan werd op een actieveinbreng van de deelnemers. Bij de ORD '97zouden een groter aantal interactieve presenta-tievormen een welkome aanvulling zijn. Beroeps- &

Bedrijfsopleidingen (E.A.M. van der Schoot, TO, Universiteit Twente,Enschede) Binnen het thema "Beroeps- & bedrijfsoplei-dingen" was door de co??rdinatoren Van derSanden (KUB) en Versloot (UU) een breedscala aan onderwerpen samengebracht. Erstonden twee symposia, een forumdiscussie,twee papersessies en een postersessie op hetprogramma, deze laatste bleek echter toch eenpapersessie te zijn. Het door mij bezochte sym-posium had als thema: "Onderwijskundige enbeleidsmaatregelen rondom rendement in hetBVE-veld". De forumdiscussie ging over per-formance improvement en (nieuwe) rollen vanberoeps- en bedrijfsopleiders. De papersessiesbetroffen: Effectief opleiden; Leren voor eenberoep, en Beroepsonderwijs: kennisinfra-structuur en rendement. In de papersessie getiteld "Effectief oplei-den" bracht De Vries (RUG) factoren naarvoren die een training in het 'omgaan met lasti-ge/agressieve klanten' succesvol maken. Cen-traal stond daarbij het oordeel over de effectenvan de trainingen

op de cursisten. Het nietserieus genomen worden van de werkvloerbleek hierbij het grootste knelpunt te zijn. Vervolgens presenteerden Streumer en Vander Klink (UT) hun bevindingen over HRD(Human Resource Development) in de toe-komst. Zij hadden een survey onder oplei-dingsfunctionarissen gehouden waarin zij hun40 ontwikkelingen voorlegden op organisato-risch, technologisch en opleidingskundig ge-bied. De respondenten was gevraagd bij iederitem aan te geven: 1) de kans dat de ontwikke-ling de komende vijf jaar zal optreden; 2) heteffect ervan op HRD in het algemeen; 3) heteffect ervan op de eigen organisatie. Opval-lend was dat men de kans dat een bepaalde ont-wikkeling invloed zou hebben op HRD aan-zienlijk hoger inschatte dan de kans dat dezeontwikkeling invloed zou hebben op de eigenorganisatie. Mulder en Van Ginkel (UT) deelden eenhand-out uit van hun onderzoek naar de deter- IcoAcoaiscHeminanten van opleidingseffectiviteit. Zij onder- sroo/fÂ?zochten de mogelijke

samenhang tussen despecificatie van een opleidingsproject enerzijdsen de getrouwe implementatie daarvan en deeffectiviteit van dat programma anderzijds.



??? Hiertoe was een survey gehouden onderopdrachtgevers van opleidingsprojecten. Hetconceptuele kader was gebaseerd op procesmo-dellen voor het ontwerpen en implementerenvan opleidingen en modellen voor het onder-scheiden van niveaus in opleidingseffecten.Getrouwe implementatie bleek voor de effecti-viteit van groot belang te zijn. Het was debedoeling dat er tijdens deze presentatie ruimtezou zijn voor discussie, wat helaas in het waterviel. Tot slot brachten Van Ginkel, Streumer enNijhof (UT) hun studie naar nieuwe manage-mentrollen in de communicatie-industrie onderieders aandacht. Door gebruik te maken vanverscheidene onderzoeksinstrumenten hebbenzij getracht de veranderende rol van managersin kaart te brengen om een nieuwe opleidings-structuur te ontwerpen en toekomstgerichteinvulling te kunnen geven aan het curriculum. De forumdiscussie met als thema "Perfor-mance improvement en (nieuwe) rollen vanberoeps- en bedrijfsopleiders" sloot de eerstedag van de

ORD'96 af Forumleden waren:Van der Zee (RUL), Van Noort (NS), Bruining(Center Parcs) en Streumer (UT). Zij discus-sieerden samen en met de zaal onder leidingvan Mulder (UT). Performance improvement,oude wijn in nieuwe zakken, aldus Bruining(Center Parcs). Maatschappelijke ontwikkelin-gen nopen bedrijven tot het continu verbeterenen innoveren van werkprocessen. Een soortmodem Taylorkme. Hij zag in arbeidsorgani-saties een driedeling ontstaan: een elite vankenniswerkers, een laag van vaklieden, en eenonderlaag van flexwerkers. Vervolgens ont-stond een interessante discussie omtrent het nutvan het optimaal laten functioneren van werk-nemers. Met name de ontmenselijking van veelondernemingen riep bij velen ethische vragenop. Echter telkens keerde in de gevoerde rede-neringen de vraag terug naar de inhoud van hetconcept performance improvement. Van derZee (RUL) wees erop dat in de vakliteratuursteeds meer performance-terminologie tot het'correcte' taalgebruik

hoort. Een copernicaansewending in het opleidersm?Štier, waarbij hijsTUDitN zich afvroeg of we daar blij mee moesten zijn. De tweede dag begon met een symposiumgetiteld "Onderwijskundige en beleidsmaatre-gelen rondom rendement in het BVE-veld".H??vels (KUN) deed verslag van zijn analyse van het overheidsbeleid ten aanzien van hetsecundair beroepsonderwijs. Een schets werdgegeven van de belangrijkste probleemdefini-ties en beleidslijnen. Beleidsdoelen en instru-mentaria werden eveneens onder de loep geno-men. Afgesloten werd met dilemma's enuitdagingen voor het huidige beleid. Samen-werking en integratie bleken in dit kader vanbelang, evenals een grotere autonomie vaninstellingen en het opvoeren van het beleids-voerend vermogen van schoolorganisaties. Vervolgens presenteerden Den Boer enHarms (RUG) hun studie naar causale relatie(s)tussen beleidsimplementatie en rendement. Indeze bijdrage stond het gekozen instrumentari-um van de overheid centraal. Uit

hun onder-zoek bleek dat veel afhangt van wat instellin-gen er zelf van maken. Lokman, Nieuwenhuis en Van Woerkom(STOAS) bespraken hun onderzoek, gericht ophet meten van het inteme rendement in hetBVE-veld. Met name de individuele benade-ring van het rendementsvraagstuk werd uit-gewerkt, hetgeen stond voor dat wat hetonderwijs toevoegt aan reeds bestaande kwali-ficaties. Traditionele instrumenten kunnenhiervoor niet meer gebruikt worden. Tot slot gingen Den Boer (KUN) en Moer-kamp (UvA) in hun presentatie in op de bete-kenis van een onderwijsnummer voor evaluatievan het BVE-veld. Inderdaad leidt invoeringvan een onderwijsnummer tot het beter kunnenvolgen van leeriingen, daling van het oneigen-lijk gebruik van gelden, en ontlasting van scho-len. Echter gebleken is dat de beleidsinforma-tie-waarde beperkt is. Tijdens dit symposiumwas er wel erg weinig ruimte voor interactiemet de zaal. In de daarop volgende papersessie met alsthema "Leren voor een beroep" viel

?Š?Šn pre-sentatie weg, die van Vermeulen (UU). Slaats,Van der Sanden en Lodewijks (KUB) presen-teerden hun studie naar leerstijlen en persoon-lijkheidskenmerken in het MBO. Zij haddenleerstijlen gemeten volgens de ILS-MBO envolgens Kolb. ILS-MBO is een uitsprakenlijstwaarop leerlingen hun opvattingen omtrentleren en hun motieven om te leren scoren. Iede-re leeriing krijgt een score op een reproductie-ve en op een constructieve factor, waarna devolgende vier leerstijlen onderscheiden kunnenworden: veelzijdige-, constructieve-, reproduc-



??? tieve- en de passieve leerstijl. Volgens Kolbkunnen ook vier leerstijlen onderscheiden wor-den: accomodatieve-, assimilatieve-, divergen-te- en de convergente leerstijl. Een deel van derespondenten scoorde op persoonlijkheidsken-merken van de Big Five. Van het onderzoekbleek dat op het MBO de ILS-MBO meerbruikbaar is dan Kolb. Ook bleken er relaties tebestaan tussen persoonlijkheidskenmerken ende verschillende leerstijlen. Tot slot presenteerde Kools (LUW) eenvoorstudie naar vrouwelijke en mannelijkeleerlingen over de kenmerken van hun toekom-stig agrarische beroep. Het lijkt dat verschillen-de beroepen verschillende aantrekkingskrach-ten uitoefenen. Opvallend is ook dat leerlingenover hetzelfde beroep verschillende kenmerkenbenadrukken. Het thema "Beroepsonderwijs & Bedrijfs-opleidingen" werd afgesloten met een paper-sessie die als onderwerp had "Beroepsonder-wijs: Kennisinfrastructuur en rendement".Twee presentaties volgden, die van Nieuwen-huis en Grooters (STOAS) over de

bouwstenenVoor responsiviteit en die van Bruijn (UvA)over de vormgeving en het rendement van dekorte voltijd beroepsopleiding. Door de hittewas het aantal toehoorders danig afgeslankt,ondanks de interessante beschouwingen. Hoger Onderwijs & Volwasseneneducatie (CU. Sikkema, SCO-Kohnstamm Instituut, UvA,Amsterdam) Ds divisie "Hoger Onderwijs" had vier paper-sessies en vier symposia op haar agenda staan.Twee sessies en twee symposia worden hier'^esproken, gevolgd door een korte algemene conclusie. In de eerste papersessie stond het thema'Leerstijlen en leerstrategie??n" centraal. Indeze levendige sessie werden vier papersgepresenteerd. Na elke presentatie was er ruim-te voor een aantal vragen en aan het eind gafdiscussiant Vermunt (KUB) interessanteopmerkingen waarover nog een tijd is gepraat. In drie van de vier presentaties (Vermetten,KUB; Prins, UvA; Wijffels, Universiteit vanAntwerpen) werd het studeergedrag van stu-denten, onder andere in relatie met leerresulta-ten

benadrukt. Over het algemeen werd in delongitudinale cohortstudies gebruik gemaakt van het instrument Inventaris Leerstijlen (ILS)van Vermunt. De uitkomsten waren echter ver-schillend. Vermetten vond dat studenten bete-kenisgerichter waren gaan werken terwijl Prinsnauwelijks verschillen had gevonden. Daar-naast vond Prins geen cross-sectionele ver-schillen, in tegenstelling tot Wijffels die vonddat jongerejaars-studenten inzichtelijker stu-deerden, met meer structuur en minder nadrukop memoriseren. Een discussiepunt dat hierbij aan de ordekwam betrof de aanpassing van studenten aanwat van hen verwacht wordt. De vraag was ofstudenten hun studietaken weten en de strate-gie??n kunnen kiezen om aan de studie-eisen tevoldoen. Doen studenten gewoon wat van henverwacht wordt en passen ze zich aan als eenkameleon? Het vergt bepaalde kennis om stra-tegisch en flexibel in te kunnen springen opdatgene wat van ze verwacht wordt. In deberoepspraktijk moeten die vaardigheden ookaanwezig

zijn. Het is van belang meer inzichtte verkrijgen in de onderlinge samenhang vande verschillende leerstrategie??n. Wijffels heeftdaartoe een eerste stap gezet door factoranaly-se te gebruiken. Een andere mogelijkheid ommeer zicht op dit vraagstuk te verkrijgen werddoor Oosterhuis (UT) genoemd. Zij benadruktedat universitaire opleidingen te theoretisch zijnen te weinig op de arbeidsmarkt zijn afge-stemd. In Twente is een cursus ontwikkeldwaarin professionele vaardigheden aangeleerdworden. Daarbij is ook de ILS gebruikt, maarop een andere manier. Tijdens deze cursus wor-den de uitkomsten teruggekoppeld naar deaparte items. Een sterkte-zwakte analyse kanaangeven of een student bijvoorbeeld laagscoort op kritisch verwerken of memoriseren.Daar kan dan aan gewerkt worden. Hier wordthet begrip leerstijl ontleed in de aparte onder-delen. De relatie tussen studiegedrag en leerresul-taten is niet helder. Er is wel een tendens datstudenten die de toepassingsgerichte leerstijlgebruiken betere resultaten

behalen, maar ditverband is niet significant. De niet gevondenrelatie kan veroorzaakt zijn door de kwaliteitvan het onderwijs: leerprestaties kunnen fout sTuoitNbeoordeeld worden. Tot slot werd ingegaan op het feit dat de ILSniet ontwikkeld is om longitudinale ontwikke-ling van leergedrag te kunnen verklaren. Het is 55 PEDAGOGISCHE



??? daarom van belang om na te denken over demate waarin schalen geschikt zijn en om meer-dere meetprocedures toe te passen. De papersessie "Studie- en beroepsloopba-nen" kwam minder consistent over dan de eer-ste sessie, wat mede veroorzaakt zal zijn doorhet uitvallen van twee presentaties. De eerstespreker (Mulder, OU) vertelde over het alloch-tonenbeleid van de OU. Sinds kort is er eenonderzoek gestart om de doorstroming vanallochtonen in kaart te brengen, waarop vervol-gens beleid kan worden afgestemd. De door-stroming van allochtonen wijkt niet af van degehele OU-populatie, maar ze studeren welveel meer uren om punten te halen. In tegen-stelling tot de verwachting bleek uit enqu??tesde factor taal niet problematisch te zijn. De dis-cussie ging over de interpretatie van deze uit-komsten. Waarschijnlijk speelt de zelfselectieaan de poort een belangrijke rol. Nadere analy-ses zullen misschien meer helderheid gevenover de interpretaties. Het tweede paper, gepresenteerd

doorCohen (RUG), ging over de invoering van eennieuw curriculum bij Geneeskunde in Gronin-gen. Dit curriculum is probleemgeori??nteerd,biedt meer diversiteit in onderwijsvormen, legtde nadruk op kennisverwerving in plaats vanop kennisoverdracht en legt meer nadruk opzelfstudie. Zowel het oude als het nieuwe curri-culum is ge??valueerd en de uitkomsten zijngunstig: het oordeel van studenten over deinhoud en vorm van het curriculum is vannegatief omgezet in positief. Ook de docentenzijn positief: ze zijn aangenaam verrast over dekennis en kunde van de studenten. Het studeer-gedrag is veranderd, de studenten bezoeken decolleges meer, vertonen minder uitstelgedragen verdelen de studiebelasting beter. Daarente-gen doen studenten minder aan zelfstudie ter-wijl dat toch een uitgangspunt van de verande-ring was. Verbeek (UvA) vertelde over zijn onder-zoek naar verschillen tussen opleidingen(pedagogiek, onderwijskunde, biologie enmedische biologie) en cohorten op loopbaan-

pfDXGOGiscHE variabelcu. Een hele reeks loopbaanvariabelenSTUDI?‹N werd gemeten. Er werden geen cohortverschil-len gevonden, wel werden verschillen tussende opleidingen geconstateerd. Variabelen die de verschillen enigszins ver-klaren zijn: de duur van de studie (hoe langer, 56 hoe negatiever voor de loopbaan) en activitei-ten met betrekking tot de loopbaan tijdens destudie (positief effect). In het symposium "Hoger ActiverendOnderwijs", georganiseerd door het IVLOS,stond het activeren van hogere cognitieve pro-cessen centraal. Deze gedachte werd erg letter-lijk toegepast want van de 'toeschouwers' werdeen actieve bijdrage verwacht. Na een inleidingvan Rensman werd de groep in twee??ngesplitst. Ik maakte deel uit van de groep waar-in het curriculum centraal stond. Twee paperswerden gepresenteerd. Beide gingen over hetinvoeren van een opdrachtensysteem en degevolgen van het (vrijwillig) deelnemen aan deopdrachten voor het studieverloop. Wagenaarpaste dit systeem

toe bij Scheikunde en vondonder de participanten een grotere onderwij s-en tentamendeelname, hogere slaagpercenta-ges, hogere eindcijfers en geen verschil in zelf-studie. Gritter deed verslag van een experimentbij Economisch Publiekrecht, gericht op hetverwerken van de studiestof. Haar resultaten(zonder controle vooraf) lieten een gelijksoor-tig beeld zien: hogere cijfers en slaagpercenta-ges, een hogere subjectieve opbrengst (meerinzicht in het vak), maar meer tijd voor zelfstu-die. Het publiek kreeg als opdracht te kiezenwelk opdrachtensysteem de voorkeur had vande docent en student en welke eventuele ande-re vorm gekozen zou kunnen worden. De dis-cussie barstte los. Het eerste punt ging over hetprikkelen van studenten: wanneer er meerexterne prikkels zijn wordt de student meergeactiveerd en werkt hij/zij misschien harder.Maar met die prikkels wordt de student ookbeperkt en treedt de docent schoolser op, waardie docent geen zin in heeft. Ten tweede zal dehuidige calculerende

student alleen participe-ren in het experiment wanneer duidelijk is watde beloning voor deelname zal zijn. Na de discussie werden de twee groepenweer samengevoegd en trad de discussiantPilot op. Zijn voornaamste punt van kritiek wasdat de gepresenteerde onderzoeken nog te veelop los zand berusten. De uitkomsten zijn ver-schillend en inconsistent. Daarom is het vanbelang meer naar de literatuur te kijken en van-uit de verschillende kleine studies te komen toteen theorie. Het tweede symposium dat eveneens door



??? het IVLOS werd georganiseerd, had als thema"Onderzoek naar de aansluitingsproblematiekVWO-WO gericht op de propaedeuse". Drieonderzoeken werden gepresenteerd. Admiraal keek naar de invloed van studen-tenfactoren op cognitieve en affectieve op-brengst bij rechtenstudenten na 1 jaar. Hij vondkleine effecten, wat mede veroorzaakt kan zijndoor de selectie die had plaatsgevonden bij detweede vragenlijst. Wientjes presenteerde eenzeer interessant explorerend en kwalitatiefonderzoek naar de aansluitingsproblematiek opde UU, dat in opdracht van het College vanBestuur was verricht. In het onderzoek werdvanuit het perspectief van de studenten geke-ken naar de verwachtingen die aan studentenworden gesteld en naar hun werkelijke capaci-teiten. Door observaties bij zowel werk- alshoorcolleges bij verschillende faculteiten enhet afnemen van een vragenlijst bij een aantalgeslaagde en niet-geslaagde studenten verkre-gen de onderzoekers een beeld van de interac-tie tussen student en studie-

omgeving. Eenbelangrijke conclusie was de inconsistenteleeromgeving: onderwijsdoelen worden gede-finieerd, maar de leerstof leidt niet tot die doe-len. In de praktijk blijken studenten op tenta-n^ens de leerstof te moeten reproduceren.Studenten zijn tot veel meer in staat, maar pas-sen zich aan de verwachtingen, waardoor hunintellectuele ontwikkeling wordt belemmerd. De derde spreker (Prins) vertelde over eenonderzoek gehouden bij de studie Farmacie,dat is opgezet om de knelpunten in de aanslui-ting helder te krijgen. Uit zijn onderzoek bleekdat niet alleen naar de interactie tussen studenten onderwijs-leeromgeving gekeken dient teWorden, maar ook naar de interactie tussenzowel studentenfactoren als onderwijsfactorenzich. Zo zeggen studenten bijvoorbeeldgemotiveerd te zijn terwijl ze weinig aan zelf-studie doen. Ook blijkt dat de leerstof waarmeeÂŽP het tentamen de meeste punten verdiendkunnen worden, in de colleges de minste aan-dacht krijgt. Het is daarom belangrijk onder-zoek te verrichten

naar inconsistenties, die de'nteractie tussen student en leeromgeving ver-storen en er toe leiden dat de student niet (opâ€?^Ud) leert wat hij moet leren. In de discussie, geleid door Pilot, kwamw^er naar voren dat er een te gefragmenteerdbeeld bestaat. Ieder onderzoek is net iets andersopgebouwd en leidt tot andere conclusies. Ermoet meer aan een theoretisch kader gewerktworden, waardoor een beter beeld verkregenkan worden van het samenhangend systeemwaarin de processen verlopen. Het onderzoekdat door Wientjes gepresenteerd is, is eengoede stap in de richting. Een andere mogelijk-heid is een grootschalig onderzoek naar de aan-sluitingsproblematiek, waarin verschillendefaculteiten en universiteiten participeren. De bijeenkomsten waren allemaal druk bezeten er was tijd genoeg voor discussie. Opvallendwas dat de onderzoeken en uitkomsten een watonsamenhangend beeld lieten zien. Iedereen ismet aparte opdrachtonderzoeken bezig, terwijleen grote lijn ontbreekt. Bij beide symposiawerd dit

probleem aan de kaak gesteld. Het isgoed om tijdens de ORD zicht te krijgen op devele studies die plaatsvinden en te ontdekkenhoe de trend verder ontwikkeld moet worden.De taak die er nu ligt is om, naast de aparteopdrachten en problemen, een overkoepelendetheorie te ontwikkelen van waaruit verderonderzoek verricht kan worden. Beleid & Organisatie van Onderwijs (R. Maslowski, TG, Universiteit Twente, Ensche-de) Rond het thema "Beleid & Organisatie in hetOnderwijs" had de organisatiecommissie ditjaar vier symposia en drie papersessies gepro-grammeerd, waarin uiteenlopende onderwer-pen aan bod kwamen. De symposia warengegroepeerd rond de onderwerpen onderwijs-economie; -structuur, besluitvorming en kwali-teit van schoolorganisaties; de voortgang vande basisvorming; en toekomstig onderzoeknaar schoolleiderschap. In de papersessieswerd verslag gedaan van onderzoek op het ter-rein van personeelsbeleid, autonomie en stu-ring in het onderwijs, en de realisatie van WeerSamen

Naar School. De papersessie "Autonomie en sturing inhet onderwijs" stond in het teken van hetonderwijsbeleid van deregulering en enve-loppefmanciering, zoals de lump-sum financie-ring van scholen in Belgi?? enigszins plastischwordt omschreven. Leysen en Van Petegem(Universiteit Antwerpen) verrichtten onder-zoek naar het maatschappelijk draagvlak in 57 PEDAGOGISCHE STUDI?‹N



??? Belgi?? voor een vergaande autonomie vanscholen. Door de Belgen werd het door scholenin dienst kunnen nemen en bevorderen vanleerkrachten, het zelfstandig vaststellen van dewijze waarop vakken onderwezen worden, ende besteding van het schoolbudget, als hetmeest belangrijk beschouwd. Het onderzoekvan Majoor (UvA) sloot nauw op het onder-zoek van Leysen en Van Petegem aan. Majooronderzocht welke kenmerken van de organisa-tiestructuur samenhangen met de mate waarinscholen in Nederland gebruik maken van demogelijkheden die hen op het terrein van debekostiging worden geboden. Het bleek datscholen waarin schooltaken door het team alsgeheel worden uitgevoerd het meest gebruikmaken van de financi??le mogelijkheden diedoor het huidige bekostigingsstelsel wordengeboden. Voor het overige bleken er nauwe-lijks verbanden tussen de structuur en de benut-ting van bekostigingsmogelijkheden van eenschool te bestaan. Autonomie en sturing van scholen

nam ookin het symposium "Schoolorganisaties: struc-tuur, besluitvorming en kwaliteit" een belang-rijke plaats in. Karsten (UvA) ging in op deinrichtingsvrijheid van schoolbestuur enschoolleiding. Hij concludeerde dat de ver-schillende richtingen in verschillende mate vande hun geboden vrijheid gebruik maken. Open-bare scholen worden gekenmerkt door inspraakvan de verschillende betrokken geledingen bijde besluitvorming, algemeen bijzondere scho-len profileren zich door een sterke nadruk ophet belang van de onderwij skundige-pedagogi-sche opvatting, terwijl het rooms-katholiekonderwijs zich op geen van deze dimensiesnoemenswaardig onderscheidt. Verwateringtussen de denominaties lijkt op te treden, zoconcludeerde Karsten (UvA), doordat scholenzich steeds sterker profileren, maar feitelijk isvan verwatering slechts in beperkte mate spra-ke. Scholen worden tot een sterkere profileringgedwongen, aldus Teelken (UvA), door de ver-anderende consumentenvraag. De kritisch wor-dende

ouder kiest bewust een school, met alspÂ?0XG0G/scHE kcuze-argumcnten niet alleen afstand en deno-sTUDi?ˆH minatie, maar vooral kwaliteit. Karstanje (UvA) ging na in hoeverre de gro-tere autonomie van scholen ten aanzien van hetbesteden van het nascholingsbudget conse-quenties heeft voor hun bestedingspatroon. Uit 58 het onderzoek bleek dat basisscholen redelijkgebruik maken van het aanbod van anderenascholingsinstellingen. Basisscholen zijn vanmening dat er door de nascholingsinstellingenbeter rekening wordt gehouden met hun wen-sen. De tevredenheid over de nascholing is ech-ter niet toegenomen. In het voortgezet onder-wijs vindt meer formeel overleg overnascholing plaats dan in het basisonderwijs, enwordt een groot aantal plannen voor nascholinggemaakt, maar van co??rdinatie van nascho-lingsactiviteiten is vooralsnog nauwelijks spra-ke. Er wordt, met andere woorden, meergepraat, maar minder gedaan. Mogelijk dat debehoefte aan nascholing, na de invoering

vande Wet op het Basisonderwijs, in basisscholenreeds nadrukkelijk aanwezig is, waar de invoe-ring van de Basisvorming en de Tweede Fasein het voortgezet onderwijs nog niet vertaaldzijn in concrete nascholingsactiviteiten. In het symposium rond het "Toekomstigonderzoek naar schoolleiderschap" deed Wit-ziers (UT) verslag van een meta-analyse waar-in de directe invloed van de schoolleider op deleerresultaten werd onderzocht. Hij vondslechts in een zeer beperkt aantal gevallen eensignificant verband tussen beide variabelen.Witziers opperde dat het onderzoek naarschoolleiderschap zich mogelijk beter kan rich-ten op de leiderstaken die door leden van deschool worden uitgevoerd dan op de persoonvan de schoolleider. Imants (RUL) kwam toteen soortgelijke conclusie. Hij plaatste vraag-tekens bij de strikte koppeling in veel onder-zoeken tussen de functie leidinggeven aanonderwijs en de positie van de schoolleider.Tevens stelde Imants het gangbare onderscheidtussen algemene

managementtaken en onder-wijskundige leiderschapstaken ter discussie.Peters (KUN) stelde zich hiertegen teweer. Zijgaf aan dat schoolleiders en anderen die leider-staken binnen scholen vervullen zelf onder-scheid maken naar taken die dichtbij en takendie ver van het onderwijsproces af staan. Kr??ger (UvA) presenteerde een op onder-zoek van het Far West Laboratory in San Fran-cisco gebaseerd model van schoolleiderschap.Centraal in dit model staan de handelingen vande schoolleider, die worden bepaald door ach-tergrondfactoren als de omgeving van deschool, de visie en ervaring van de schoollei-der, en de wettelijke kaders en regelgeving. Het



??? handelen van de schoolleider be??nvloedt deschoolorganisatie, de leerresultaten, en hetpedagogische onderwijskundig klimaat van deschool. Kr??ger gaf aan dat in toekomstigonderzoek met name aandacht gegeven moetworden aan strategie??n van schoolleiders.Evenals Imants wees zij op het belang vanonderzoek naar mentale modellen van school-leiders. Scheerens (UT), discussiant van hetsymposium, twijfelde aan het nut van dergelijkonderzoek. Van belang is met name, zo gafScheerens aan, wat schoolleiders doen, en inhoeverre dit handelen al dan niet direct de leer-resultaten be??nvloedt. Hij pleitte er voor het FarWest Laboratory model te vereenvoudigen,wanneer het er om gaat onderzoek te verrichtennaar schoolleiderschap en effectiviteit. Was-sink (LUW) stelde de vraag aan de orde of het,gezien de bevindingen van Witziers, wel zinvolis nader onderzoek te doen naar schoolleider-schap in ons land. Imants betoogde van wel,omdat schoolleiderschap ook van invloed is opde wijze waarop

scholen met vernieuwingenomgaan, en in staat zijn zich aan veranderingenin de omgeving aan te passen. Scheerensonderschreef dit, maar gaf aan dat daarbij welvoortdurend de relatie met leerresultatengelegd moet worden. Wanneer een schoollei-der goed inspeelt op vernieuwingen of veelgeld voor zijn school weet binnen te halen,maar dit uiteindelijk niet leidt tot betere resul-taten, kunnen terecht vraagtekens bij het onder-zoek naar schoolleiderschap geplaatst worden. Krachtige Leeromgeving/Leren & Instructie (H. Agterbos, TO, Universiteit Twente, Enschede) l-^ren & Instructie Op de woensdagmiddag vond een symposiumover leeractiviteiten binnen het thema "Leren& Instructie" plaats. Dit symposium werdVoorgezeten door Van Hout-Wolters (UvA),die deze taak bewonderenswaardig vervulde.Zij leidde het symposium in met een uiteenzet-ting over het onderzoeksprogramma van hetInstituut voor de Lerarenopleiding (ILO) vande UvA, waai'van alle presentatoren van ditsymposium afkomstig waren. De

centralevraag van het symposium was: Wat is vakspe-cifiek en vakoverstijgend betreffende leerstra-tegie??n en leeractiviteiten binnen het voortge-zet onderwijs? Elshout-Mohr en Volman openden de serie presentaties met een vergelij-king van de perceptie van leerlingen en lerarenvan leeractiviteiten bij alfa- en gamma-vakken.Verschil tussen leerling- en leraar-perceptieswas er nauwelijks, wel was er een verschil tus-sen de vakken: bij de gamma-vakken werdenmeer activiteiten ontplooid, waarbij de docen-ten vooral meer informatie moesten (voor-)bewerken, en de leerlingen vooral hoog scoor-den op regulatie-activiteiten. De tweede lezing (Ten Dam en Volman)ging in op de leeractiviteiten bij twee nieuwevakken in de Basisvorming: Verzorging enTechniek. Hoewel deze vakken een beroep(moeten) doen op zowel psychomotorische alsaffectieve vaardigheden (attitude-verandering),komen deze twee factoren nauwelijks in dekerndoelen voor deze vakken voor. Opmerke-lijk, gezien de maatschappelijke discussie

diebij de invoering van deze vakken gevoerdwerd. Na de pauze ging Severiens in op verschil-len in leerstijlen tussen seksen en tussen vak-ken (Nederlands, geschiedenis, wiskunde, enbiologie). De resultaten lieten zien dat een opreproductie-gerichte leerstijl meer bij vrouwendan bij mannen te vinden was, terwijl mannenhoger op ongerichtheid scoorden. Daarnaastkwam betekenisgerichtheid veel voor bijNederlands en geschiedenis, en niet bij wis-kunde, terwijl reproductiegerichtheid veelvoorkwam bij biologie, en niet bij Nederlandsen wiskunde. Er was geen interactie tussensekse en vak wat betreft leerstijl. De laatstelezing (door Ferguson-Hessler) ging over deeffectiviteit van verschillende leeractiviteiten.Ferguson-Hessler gaf eerst een aantal definitiesvan begrippen die ze gebruikte, wat de helder-heid van haar betoog zeer goed deed. Daarnagaf ze de resultaten van een literatuurstudie: deactiviteiten classificeren, vergelijken, integre-ren en (extern) testen bleken als zeer effectiefuit de verschillende

onderzoeken naar voren tekomen. Het bestuderen en uitvoeren van dedoeltaak, het observeren van de uitvoering vande doeltaak door een model (bijv. docent), enhet evalueren bleken daarentegen niet of nau- ffo^oooiscHEwelijks effectief Lodewijks (KUB) besloot het studunsymposium met een discussie van de presenta-ties, waarin hij een leuke anecdote over zijnnatuurkunde-geniale zoon vertelde, die de dis-cussie over het aanleren van leeractiviteiten, de



??? veranderbaarheid van leerstijl, en de noodzaakvoor verandering van leeractiviteiten inleidde.Helaas ging Lodewijks te lang door, zodat ikhet einde van zijn betoog niet heb meegemaakt.De vraag of je een expert-model zomaar kuntopleggen aan een beginnende leerder, is even-we! interessant genoeg om nog een symposiumover te beleggen. De laatste papersessie bij Leren & Instructiewas tevens de laatste van de ORD'96. In dezesessie moest ik mijn presentatie geven. Kanse-laar (UU, de voorzitter) had mij diezelfde dagverzocht om mijn praatje in te korten tot maxi-maal 15 minuten. Hij wilde de dag om vijf uurbe??indigen (in plaats van kwart over vijf). Hetwas niet zo erg druk meer; de meeste bezoekershadden het vanwege de warmte voor geziengehouden. De papersessie werd geopend doorOtten (RUL). Ook hij presenteerde resultatenvan een leerstijlen-onderzoek, ditmaal onderleerlingen van de onderbouw van het VO. Hijvond dat de activiteiten kritische verwerking enexterne sturing

(met betrekking tot het leerpro-ces) niet herkend werden. Daarnaast stelde hijdat een stapsgewijze verwerking niet per sereproductief hoeft te zijn en dat de onderzochteleerlingen een duidelijk onderscheid makentussen aanwijzingen van de docent en aanwij-zingen van het boek. Dit laatste zou dus terugmoeten komen in het concept van externe stu-ring. Drie leerstijlen werden onderscheiden:diepte-leerstijl, reproductieve leerstijl, en eenstuurloze leerstijl. De laatste bleek een negatie-ve invloed te hebben op schoolprestaties. Klat-ter (KUN) was als tweede aan de beurt. Zij gingin op leerconcepties bij leerlingen uit de laatsteklas van het basisonderwijs. Ze vond drie con-ceptie-patronen: (1) een beperkte leerconceptie(leren is kennis opnemen, onthouden), (2) eenfunctionele leerconceptie (leren is kennisgebruiken, begrijpen), en (3) een uitgebreideleerconceptie (leren is gebruiken van kennisvoor de toekomst). Bij de laatste kwam eenduidelijk sociaal aspect naar voren: samenwer-ken, elkaar helpen,

waren begrippen die dezeleerlingen vaak noemden. Daarna moest ik:mijn presentatie had betrekking op het effectsTUDitN van de variatie in presentatie en structuur vaninformatie op het leerproces en het leerresultaatvan MBO-leerlingen Werktuigbouwkunde(vakgebied CNC-programmeren). Vier manie-ren van instructie waren onderzocht: een tekstboek (domein-gericht), een traditionelehandleiding (taakgericht, inclusief procedure-stappen), een minimale handleiding (als de tra-ditionele, maar hier werden de procedure-stap-pen ge??ntegreerd aangeboden met de daarvoorbenodigde declaratieve informatie) en eenopen instructie-vorm, waarbij de leerling vra-gen moest stellen om iets te weten te komen.De minimale handleiding kwam als beste uit debus wat betreft de procesresultaten; hierbijwerd de meeste informatie gelezen en ver-werkt, en het minst overgeslagen. Bij de pro-ductresultaten bleek dat de macro-structuurvan de CNC-programma's het best werd uitge-voerd bij de vragen-groep en

de minimalehandleiding-groep. Bij de micro-structuur(individuele acties die uitgevoerd moestenworden) bleek de minimale handleiding weerhet meest effectief te zijn. De alleriaatste lezingvan de ORD (bij 'Leren en Instructie' dan)werd gegeven door Waytens (Universiteit Leu-ven). Zij ging in op leerori??ntaties bij docentenvan het VO, die ze via een enqu??te onder-vraagd had over hun onderwijsori??ntatie (leer-stofgericht vs. leerlinggericht), hun opvattin-gen over intelligentie (stabiliteit vs.ontwikkeling), en hun opvattingen over hunvak (ruimte voor eigen inbreng, mate van hi??r-archische ordening, en van dynamiek). Eenbelangrijke uitkomst van de enqu??te betrof hetverschil in opvattingen over intelligentie: lera-ren die aan lagere klassen/schooltypen lesga-ven vonden eerder dat intelligentie een vast,stabiel persoonskenmerk is, terwijl leraren vanhogere klassen/schooltypen er vaker van uit-gingen dat iemands intelligentie zich kan ont-wikkelen door de tijd. In gebouw Q van de KUB vond de

tweedepapersessie van het thema "Krachtige Leerom-gevingen" plaats. De zaal zat redelijk vol. In deeerste lezing van Smeets en Mooij (KUN) werdingegaan op multimedia-gebruik in een aantallessen aardrijkskunde. Vier leeromgevingen,die varieerden in sturing (van heel gestructu-reerd naar heel open), werden vergeleken. Demeest open leeromgeving bleek te leiden totmeer interactie (ook tussen leerlingen endocent) en meer zelfstandigheid bij de leerlin-gen. Er werd geen verschil in leerresultaatgevonden, ook waren leerlingen niet taakge-richter noch konden ze beter omgaan met ver-



??? schillende typen informatiebronnen, hoewel ditwel verwacht werd. Dat deze verwachting nietbevestigd werd, werd toegeschreven aan hetfeit dat leerlingen niet gewend waren aanzoveel vrijheid in de regulering van het leer-proces. Enkele toehoorders hadden wat moeitemet deze verklaring. De tweede lezing vanKommers (UT) werd overgenomen door Lan-zing (UT). Hij stelde de instructietechniek van'concept-mapping' centraal, en vroeg hetpubliek om na te denken over een meetmetho-de, waarmee de ontwikkeling van concept-maps gemeten kan worden. Van de Ven (TUD)vervolgde de papersessie met een lezing oversturende opdrachten bij computersimulaties.Hij vergeleek de effecten van vrije opdrachtenbij een simulatie met de effecten van sturendeopdrachten bij een simulatie of bij een tutorialbij zwakke versus goede studenten. Hij conclu-deerde dat zwakke leerders het meest baat had-den bij de tutorial met sturende opdrachten ende goede leerders het meest bij de simulatiemet de vrije opdrachten.

De sessie werd afge-sloten door Mooij (KUN) met een lezing onderde titel "Ontwikkeling van krachtige leeromge-vingen in basis- en voortgezet onderwijs:Beginkenmerken en Leerstoflijnen". Helaasheb ik er niet zoveel van meegekregen. Vol-gens mij had dit twee oorzaken: (1) het klimaatin het zaaltje wilde niet erg meewerken: hetwas erg warm. (2) Mooij's transparanten wer-den steeds informatie-dichter, en steeds onlees-baarder. Erg jammer. Over het algemeen vond ik de ORD van 1996ÂŽen geslaagde aangelegenheid. Er was veelinteressants te zien en te horen (misschien welte veel) en er waren veel interessante onderzoe-kers aanwezig. Wel vond ik het jammer datsommige sessies een beetje volgepropt waren.Bij vier lezingen binnen anderhalf uur krijgt detoehoorder weinig tijd om de informatie ook^eht op te nemen. Voor discussie bleef er vaakhelemaal geen tijd over. Onderwijskundigeexperts zouden wat dat betreft beter moetenvveten. Ten tweede was er nogal wat overlapbussen divisies. Dat is natuuriijk

niet altijd teVoorkomen, maar de overlap bij met name'Leren & Instructie" en "Hoger Onderwijs &Volwasseneneducatie" was wel erg opvallenddit keer. Ten derde vond ik het erg jammer datSr ter afsluiting van de ORD niets meer georga-niseerd werd. Ik was niet de enige, want ookandere ORD-gangers kwamen naderhand deAula binnen druppelen, keken rond, en ver-dwenen weer enigszins teleurgesteld. Methodologie en Evaluatie (S. Doolaard, TO, Universiteit Twente, Enschede) Zoals gebruikelijk lopen de onderwerpen vande presentaties binnen het thema "Methodolo-gie & Evaluatie" sterk uiteen. Opvallend is hetgrote aandeel van effectiviteitsstudies. In deoproep tot deelname werd dit onderwerp metnadruk genoemd. Van de vier geplande sessiesbinnen het thema "Methodologie & Evaluatie"waren er twee gevuld met onderzoek naar deevaluatie van onderwijseffectiviteit. Op don-derdag werden in het symposium "Evaluatievan Onderwijseffectiviteit" zeven Groningseonderzoeken gepresenteerd uit een

onderzoek-programma dat tot doel heeft elementen uit hetonderwijseffectiviteitsmodel van Creemers tetoetsen. Het GION onderzoek heeft zich delaatste jaren verbreed van het meten van voor-namelijk effecten op instructie-, klas- en leer-krachtkenmerken tot het meten en evaluerenvan effecten van kenmerken op verschillendeniveaus op verschillende outputmaten die zichop hun beurt weer op verschillende niveausbevinden. Het symposium maakt duidelijk datde methodologie, gebruikt in het merendeelvan de effectiviteitsstudies, niet alleen geschiktis voor doorsnee effectiviteitsonderzoek metcognitieve leerlingresultaten maar ook voorhet meten van bijvoorbeeld de effectiviteitvan nascholing of samenwerkingsverbandenWSNS. In twee van de gepresenteerde onderzoekenis onder andere aandacht voor een van de vaakgenoemde problemen met effectiviteitsonder-zoek: het ontbreken van (causale) verklarings-modellen en het correlationele karakter van dittype onderzoek. Om aan dit probleem tegemoette komen

maken Brandsma en Edelenbosgebruik van een experimenteel design voor hetmeten van effecten van nascholing. In een aan-tal onderzoeken wordt gebruik gemaakt van delongitudinale data van de evaluatie van hetonderwijsvoorrangsbeleid en/of VOCL metmetingen op meerdere tijdstippen. Een anderevaak genoemde zwakheid van effectiviteitson-derzoek is de theorie-armoede. Ook hieraan



??? werd tijdens dit symposium aandacht besteed.Theorietoetsing stuit echter nog op problemen.Reezigt is wel in staat kenmerken te clusterendie consistent zijn en geacht worden samensterkere en duidelijkere effecten te hebben dande afzonderlijke kenmerken. Deze vooronder-stelling wordt echter nog niet bevestigd in hetonderzoek. Ook de toetsing van het model vanCarroll door Beinum levert problemen op. In de andere sessie "Effectiviteitsstudies",werd in twee delen een Vlaams onderzoekgepresenteerd. De presentaties (Coucke, Uni-versiteit van Antwerpen; Rijmenans, Universi-teit van Antwerpen) waren helder, de uitkom-sten van het onderzoek voorspelbaar: scholenvertonen grote variatie in de mate waarin zij bijleerlingen goede prestaties kunnen bewerkstel-ligen. Wanneer covariabelen meegenomenworden neemt de variatie af. Om de verschillentussen leerlingen inzichtelijk te maken zijndeze verschillen omgezet in leerjaren zoals inwel meer onderzoek gebeurt. Deze omrekeningriep

nogal wat reacties op omdat er bepaaldeveronderstellingen over de toename van kennisaan ten grondslag liggen. Van de vele schooi-en klaskenmerken hadden enkele een signifi-cant effect. Het aantal significante effectenkwam echter nauwelijks boven het aantaleffecten uit, dat op basis van het gehanteerdesignificantieniveau, te verwachten is. Evenalsin ander schooleffectiviteitsonderzoek haddensommige factoren significante effecten in eenandere dan de veronderstelde richting. Luyten(UT) presenteerde als laatste binnen deze ses-sie een onderzoek naar de consistentie vaneffecten. Gedurende de laatste jaren is doorLuyten en andere Nederlandse en buitenlandseonderzoeken de consistentie van schooleffec-ten tussen leerjaren, tussen leerkrachten inparallelklassen, tussen cohorten, meerderemalen het onderwerp van onderzoek geweest.Luyten onderzocht de consistentie tussenNederlandse taal en rekenen/wiskunde en ver-geleek daarbij het basisonderwijs met hetvoortgezet onderwijs.

Op basis van de verschil-len in organisatie, een leerkracht voor alle vak-ken in het basisonderwijs versus verschillendeSTUDI?‹N leerkrachten in het voortgezet onderwijs, ver-onderstelt hij dat er in het basisonderwijs spra-ke zou zijn van een grotere consistentie tussenbeide vakgebieden. Deze veronderstellingbleek door het onderzoek niet waar gemaakt te kunnen worden. Voor effectiviteitsonderzoekimpliceert dit dat het gebruik van de ene out-putmaat andere resultaten op kan leveren danhet gebruik van een andere maat. Overigensvonden ook de Vlaamse onderzoeksters nietalleen verschillen tussen lezen en schrijven,maar ook binnen deze vakgebieden vonden zijgrotere variantie 'tussen-taken-binnen-leerlin-gen' dan tussen leeriingen of tussen scholen. Inde praktijk, voor schoolkeuzeprocessen, bete-kent deze uitkomst dat ouders en leerlingen bijhet zoeken van een goede school een breedbeeld van een school zouden moeten krijgen.Bovendien moeten zij zelf weten waar ze naarop zoek

zijn, wat zij belangrijk vinden om teleren. Elke school heeft sterke en minder sterkekanten. De twee overige sessies hadden respectieve-lijk de titels "Toepassingen van testtheorie" en"Evaluatie-onderzoek". De drie onderzoekenbinnen de eerst genoemde sessie kwamen over-een in het feit dat zij alle over toetsen gingen,zoals de titel al aangaf, en in het feit dat zij hel-der gepresenteerd waren. Op allerlei anderekenmerken liepen zij nogal uiteen. De eerstepresentatie ging over een procedure ontwik-keld door het Cito om de gelijkwaardigheidvan examen met wisselende onderwerpen tegaranderen met equivalering volgens de IRT-benadering (Alberts en Gijselhart, CITO). In detweede presentatie (Van Vissen (KPC) en Voe-ten (KUN)) werd de validering van de nieuweversie van de AVI-toetskaarten besproken metbehulp van LISREL-modellen. Het onderwerpvan de derde presentatie (Hofstee en Zegers,RUG) was een geautomatiseerde methode, ont-wikkeld aan de R.U. Groningen, waarmee

natoetsafname die items verwijderd kunnen wor-den die door de beste studenten slecht gemaaktworden. Hoewel in de titel van de presentatiede term 'IRT' genoemd werd, werkt het pro-gramma met p-waarden volgens de klassieketest-theorie. Van de eerste twee presentatieswas het duidelijk waar de relevantie van hetonderzoek lag. De derde presentatie kan gety-peerd worden als een leuk idee, maar gezienhet feit dat de tentamenresultaten, berekendvolgens deze methode, zeer hoog correlerenmet resultaten die berekend zijn volgens de tra-ditionele methode, waarbij ook items verwij-derd werden, lijkt de relevantie voor studentenonduidelijk. Misschien dat deze nieuwe metho-



??? de voor docenten meer bruikbare informatieoplevert over de items, die later weer in hetonderwijs gebruikt kan worden. De sessie "Evaluatie-onderzoek" bestonduit twee presentaties. Bosker (UT) besprak demanier waarop in opdracht van een van de koe-pelorganisaties zoveel mogelijk instrumentenvoor zelfevaluatie beschreven en beoordeeldzijn. De instrumenten liepen sterk uiteen inkwaliteit en prijs. Opvallend was het feit datgeen van de instrumenten aan alle voorafgestelde eisen konden voldoen. In de tweedepresentatie (Peeters, Cauwenberghe en Schol-laert, Universiteit van Antwerpen) werd eenanalysemodel voor externe evaluatie van'navormingsprojecten' uit Vlaanderen bespro-ken. Hiermee wordt geprobeerd zicht te krijgenop de black box, het eigenlijke navormingspro-ces. Acht criteria voor 'effectieve navorming'zijn opgesteld. Opvallend afwezig zijn effect-criteria op het gebied van gedrag van de deel-nemers en hun leerlingen, zoals die in hetonderzoek van Brandsma en Edelenbosgebruikt

werden. Hiermee ben ik beland bij eenvan de opvallende zaken van het thema'Methodologie & Evaluatie" tijdens dezeORD: een aanzienlijk deel Vlaamse presenta-ties, helder gepresenteerd maar qua onderzoekzeer traditioneel. In het oog springend was ver-der, zoals gezegd, het grote aandeel effectivi-teitsstudies, vorig jaar gebundeld binnen eenspeciaal thema. In veel van deze studies ligt denadruk ook niet zozeer op de methodologie vanhet onderzoek, maar op de resultaten. Hierdoorpassen deze onderzoeken misschien beter bin-nen een ander of een apart thema. De vraag isdan echter wat er nog resteert voor het thema"Methodologie & Evaluatie". Literatuur Creemers, B., Lagerweij, N., & Verloop, N. (1996).Constructieve en destructieve discussie over deinterdisciplinaire onderwijskunde. Een reactie opDe Klerk. Tijdschrift voor Onderwijsresearch, 21,284-286. Aan deze kroniek werd meegewerkt door:H. Agterbos, A. Booms, S. Doolaard, R. Mas-lowski, N. Nieveen, E.A.M. van der Schoot,e.G. Sikkema, J.N.
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